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door 
J. J. M. JANSEN, houtvester te Assen 

Het ligt voor de hand, dat in een korte voordracht die mij gevraagd 
werd voor U te houden, de bosbouwkundige vraagstukken, welke zich 
geleidelijk in Drente gaan voordoen en om een oplossing gaan vragen, 

'onmogelijk uitvoerig kunnen worden behandeld. Het ligt derhalve in 
mijn bedoeling ze slechts aan te stippen. Elk vraagstuk is op zich zelf 
al voldoende voor behandeling in een wetenschappelijke cursus, want 
zij zijn niet alleen voor Drente van belang, 

W a t het arbeidsveld van de bosbouw in Drente betreft, zij vermeld, 
dat het particulier bösbezit, dat omstreeks 1886 met 9400 ha zijn grootste 
uitbreiding had, sindsdien geleidelijk is ingekrompen en thans een op-
pervlakte van rond 8600 ha omvat, dat is 3,1 % van de Provinciale 
oppervlakte. Aan dit particulier bezit heeft zich sinds 1906 een Staats-
bosbezit toegevoegd van rond 13.000 ha, wat 5 % betekent. Zodoende 
bezit de Provincie Drente thans 8,1% bos en, hoewel liggende daar-
mede enigszins boven het landgemiddelde blijft het ver achter bij de 
bospercentages van de overige zandprovincies. 

De economische ontwikkeling van de provincie, gepaard aan een snelle 
heideontginning, is in de laatste kwart eeuw met reuzenschreden voor-
waarts gegaan. Nog slechts rond 5000 ha heidegrond komen voor ont-
ginning in aanmerking en het bosareaal zal zich daarvan ten hoogste een 
paar honderd ha kunnen toeëigenen. Deze toekomstige uitbreiding zal 
echter door de voortgaande ontbossing ten hoogste tot het op peil houden 
van het bosareaal kunnen bijdragen. 

• Uit deze overwegingen volgt, dat het vraagstuk van de bebossing die 
ons zoveel jaar heeft bezig gehouden niet meer die aandacht heeft als 
voorheen en niet meer urgent is. We l is dit nog het geval bij onze ooste-
lijke naburen, die in de laatste jaren bij tientallen over de grens komen 
om onze resultaten te bezien. Hoewel zij unaniem van oordeel zijn, dat 
de resultaten „erstaunlich" of ,,hervorragend" zijn, meen ik te moeten 
betwijfelen of zij in onze richting gaan werken bij de bebossing van de 
westelijke Emsgebieden. Enkele voorzichtige proefnemingen hebben zij 
wel al gedaan, maar de aanvankelijke resultaten zijn niet bevredigend. 
Wildschade vooral, maar ook te snelle grondvoorbereiding en te weinig 
kapitaal-aanwending zullen wel onoverkomenlijke bezwaren opleveren. 

Nu de bebossing vrijwel is gereed gekomen, komen zich nieuwe vraag-
stukken aanmelden ; vraagstukken die verband houden met de groei-
verbetering, het onderhoud en de verjonging der opstanden. 

*) Voordracht op de Voorjaarsvergadering van de Ned. Boschbouw Vcreeniging te 
Gieten op 28 Mei 1954 gehouden. 
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Maatregelen voor groeiverbetering. 
Grondverbetering met de daarbij beoogde groeiverbetering -door mid-

del van plaggen en bemesting met compost of slakkenmeel speelt een 
afnemende rol. De heidevegetatie is vrijwel overwonnen en heeft plaats 
gemaakt voor een meer of minder in ontwikkeling zijnde bosvegetatie. 
Dit goede resultaat kon vaak niet bereikt worden op laaggelegen vochtige 
heidegronden waar de plag uit veenachtige substantie bestaat en waarvan 
de zuurgraad bijzonder laag is. 

Ook een goede voorbereiding van de grond met lupinenvoorbouw er 
achterna, was vaak niet voldoende de opstanden van eik en fijnspar tot 
goede groei te brengen. Een overbemesting met compost, gepaard gaande 
met plaggen en fraisen gaf goede resultaten. Deze vrij dure naverbetering 
kan voorkomen worden door op die gronden direct bij de aanleg een 
compostgift te geven, wat dan ook na 1945 steeds is geschied. 

De vraag rijst, wat de groei-stimulerende werking van de compost is. 
Berust zij alleen op de humus, de mineralen en de stikstof die toegevoegd 
worden, of spelen de sporen-elementen ook een belangrijke rol. Men 
schijnt in Duitsland proeven met koperbemesting te hebben ingezet, die 
er op wijzen dat koper een groei-stimulerende werking heeft. 

De aanwending van slakkenmeel als overbemesting heeft hier en daar 
bevredigend gewerkt. Dezer dagen mocht ik van de heren van Goor en 
Veenendaal gegevens ontvangen van een door hen opgezet onderzoek 
naar de groei van de lariks in Drente en zij hebben toegestaan daaruit 
enige conclusies te memoreren. 

Mijn beste dank voor deze geste. 
Genoemde heren hebben aan de hand van een honderdtal proefboringen 

nagegaan de invloed van het fosfaatgehalte en de pH op de groei van 
de lariks. Er zijn in de bodem stabiele factoren werkzaam, waarop de 
mens weinig invloed kan uitoefenen, en er zijn variabele factoren, welke 
de mens wel voor een deel in de hand heeft. 

Aan de physische eigenschappen van de grond, zoals de vochtvoorzie-
ning kan de mens weinig verandering brengen. Wel moeten de cultuur-
maatregelen er op gericht zijn het complex stabiele humus zo hoog moge-
lijk op te voeren, opdat het waterbindend-vermogen van de grond zo 
groot mogelijk wordt. Door de instandhouding van menging van loof-
en naaldhout wordt aan dit streven steun gegeven. Men kan ook compost 
aanwenden. 

Het fosfaatgehalte van de grond is niet stabiel en kan door toevoeging 
door de mens worden beïnvloed. Gebleken is, dat het fosfaatgehalte van 
al onze heidebebossingen zeer laag is en ligt rond de 25, dat is 25 mg 
per 100 gr. grond. Uit genoemde onderzoekingen blijkt, dat bij een 
fosfaatgehalte, dat rond de 40 ligt, de boniteit van de lariks op droge 
grond met één klasse stijgt, terwijl bij verdere stijging de boniteit prak-
tisch niet meer omhoog gaat. 

Op beboste bouwlandgrond, waar het fosfaatgehalte ligt boven de 40, 
komt daar nog bij dat de vorm van de stam zeer in kwaliteit afneemt, 
zodat ondanks hogere productie, het financiële resultaat terug blijft, 
ïn Veenhuizen is de prijs van larikshout op oud bouwland staande, zeker 
ƒ5.00 per m3 minder dan dat van op heidegrond aangelegd bos. 

Deze kennis is zeker buitengewoon belangrijk voor de praktijk. Immers, 
indien het mogelijk is met een gift van fosforzuur de boniteit met een 


